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ستون حرف مردم روزنامه خراسان جنوبی 
انعکاس دهنده صادق نظرها، انتقادها و 

مشکلات شماست.

      خراسان جنوبی ۶۶ سال پیش حرف مردم
           در روزنامه

واگذاری آب و زمین بفرهنگ

روزنامه خراسان در شماره 953 به تاریخ 27 
مهر ماه 1331 در مطلبی در صفحه 4 آورده 
است: طبق دعوت اداره فرهنگ فردوس 
از آقایان معتمدین و مالکین شهر فردوس 
آموزشگاه  ساختمان  باب  دو  ایجاد  برای 
کشاورزی روستایی از محل اصل 4 ترومن، 
جلسه در ساعت 9 صبح با حضور آقای صدر 
کفیل فرهنگ تشکیل و پس از مذاکرات از 
طرف مالکین زمین و آب مورد نیاز بفرهنگ 
واگذار و قرار شد یک باب آموزشگاه روستایی 
در شهر و یکباب دیگر در یکی از قراء اطراف 

شهر تاسیس شود.

* تا چه زمانی باید شاهد تصادف در تقاطع خیابان 
اقاقیا به خیابان نارنج بیرجند باشیم؟ در هفته 

گذشته شاهد دو تصادف بودیم!
* کارگر فصلی و از ساکنان اسدیه هستم که همسرم 
در بیمارستان ولی عصر بیرجند )عج( فرزندمان را 
به دنیا آورد اما خوشحالی تولد به غم تبدیل شد و آن 
هم این که هزینه 9 میلیون تومانی بیمارستان را از 

کجا تامین کنیم؟  
* خانه ما در روستای تخویج، هشت سال است برق، 
آب و تلفن دارد که برای این خدمات از مسئولان 
ممنونم اما حالا که نوبت گازکشی و نصب علمک 
شده است می گویند خانه جزو طرح نیست! اگر 
این موضوع درست است پس چرا بقیه امکانات 
را در اختیار گذاشتند؟ در این هوای سرد سخت 
است که هر روز به اسدیه بروم تا پیگیر نتیجه کار و 
تصمیم مسئولان شوم. از سوی دیگر نفت کمتر به 
روستا حمل می شود و با سهمیه کم نمی شود خانه 

را گرم کرد. 
* سرانجام طرح منطقه گردشگری بند دره بیرجند 
به کجا رسید و چرا مسئولان از روند اجرای کار 

گزارش نمی دهند؟
* در شرایطی که قیمت لوازم یدکی سرسام آور 
افزایش یافته است و با کوچک ترین خرابی خرج 
زیادی روی دست صاحبان خودرو می ماند اما 
شهرداری بیرجند به فکر آسفالت خراب برخی 
خیابان ها و میدان ها نیست و مدام در رسانه ها از 
برنامه آسفالت آن خبر می دهد اما در عمل چیزی 
دیده نمی شود. نمونه آن میدان ولی عصر )عج(، 
میدان دوم سجادشهر، خیابان غفاری حد فاصل 
نیروگاه قدیم تا ابتدای آن، سه راهی بولوار صیاد 

شیرازی تا تقاطع پایانه و ... است.
* با تعریض خیابان قرنی، تردد در آن خیلی بهتر 
شده است که جای تشکر دارد اما ادامه مسیر از 
تقاطع بولوار صیاد شیرازی تا بولوار شهید ناصری 
با این که کار شروع شده بود، متوقف شده است. 
در حالی که مسیر با موانع زیادی مواجه نیست 
شهرداری می تواند تا پیش از پایان سال کار را به 

سرانجام برساند.
* قرار بود بخشی از جاده بیرجند قاین بر اساس 
دستور و پیگیری دادستان تا نیمه دی ماه به بهره 
برداری برسد اما آخر ماه نزدیک است و خبری از 

افتتاح نیست!
* مسئولان فرمانداری نهبندان در برنامه کاری 
خود سرکشی به روستاها، کارخانه ها، معادن و ... 
را دارند اما برای مردم تشریح نمی کنند که برآیند 

این بازدیدها چه بوده است.

پنجه خشکسالی نفس 30 درصد 
قنات ها را برید

قنات  درصد   30 شدن  خشک  سبب  خشکسالی  
های استان شد و آبدهی 70 درصد باقی مانده را 
هم کم کرد. مدیر آب و خاک، امور فنی و مهندسی 
سازمان جهاد کشاورزی به »خراسان جنوبی« گفت: 
از اعتبارات سال 96 و 97 تعداد 160 رشته قنات 
استان مرمت شد و 202 رشته قنات نیز در دستور کار 
است. »غلامی« با بیان این  که تعداد قنات های استان 
شش هزار و 252 رشته است افزود: اعتبارات کشور 
در بخش قنات ها امسال 69 میلیارد تومان است که 
سهم خراسان جنوبی هفت میلیارد و 800 میلیون 
تومان بود که به طور کامل تخصیص یافت. به گفته 
وی، سرجمع اعتبارات امسال در بخش استانی، ملی 
و اعتبارات بحران که برای قنات های استان در نظر 
گرفته شده 12 میلیارد و 300 میلیون تومان است و 
از دو میلیارد و 310 میلیون تومان اعتبارات استانی 
یک میلیارد و 700 میلیون تومان تخصیص یافته 
است. به گفته وی، امسال اعتبارات بحران استان 

برای قنات ها هیچ تخصیصی نداشته است.

رویداد

 از میان خبرها

حسین قربانی – نتیجه بررسی ها و مذاکرات 
معاونان استانداران خراسان جنوبی، سیستان و 
بلوچستان و خراسان رضوی درباره پروژه انتقال 
آب به وزیر نیرو ارائه شده است و باید منتظر پاسخ 
آن بمانیم تا مشخص شود دولت چه اقدامی انجام 
خواهد داد. مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان 
روز گذشته در جمع خبرنگاران با بیان این که 
هیچ دغدغه ای برای آب استان وجود ندارد گفت: 
انتقال آب به استان بعد از انجام مقدمات کار، عملی 
می شود. مهنس »امامی« جزئیاتی از مذاکرات و 
بررسی های معاونان سه استاندار استان های شرق 
ارائه نکرد و افزود: با توجه به این که دولت برای این 
منظور اعتباری در نظر نگرفته است، باید هزینه 
اجرای آن از طریق سرمایه گذاری یک شرکت یا 
کنسرسیوم با استفاده از تسهیلات صندوق ذخیره 
ارزی یا فاینانس تامین شود و ما آب شرب را تضمینی 
از آن ها خریداری خواهیم کرد. وی با اشاره به این 
که برای استفاده از آب های ژرف نیز منتظر نتیجه 
چاه حفاری شده در سیستان و بلوچستان هستیم 
ادامه داد: با توجه به پراکندگی روستاهای استان، 

تامین آب این نقاط به سرمایه زیادی نیاز دارد و با 
توجه به چالش موجود در این زمینه باید امور مورد 
نظر اصلاح شود.وی در ادامه سخنانش به شرایط 
تصفیه خانه آب بیرجند اشاره کرد و گفت: برای بعد 
از بهره برداری تصفیه خانه هیچ هزینه ای پیش بینی 
نشده است و امسال با حداقل اعتبار تا 25 روز دیگر 

آب استاندارد و نه گوارای تصفیه خانه به طور کامل 
وارد شبکه آب رسانی شهر می شود. او با یادآوری 
این که با انتقال آب دشت مختاران به بیرجند در 
15 سال آینده دغدغه آب در مرکز استان نخواهیم 
داشت، گفت: با روش های فعلی ارائه شده در زمینه 
استفاده از رودخانه ها و پوشش آن ها با توجه به 

احتمال وقوع سیل مخالف هستیم هر چند دانشگاه 
بیرجند، نمایشگاه بین المللی و ... بخش هایی 
از رودخانه بیرجند را بدون رعایت حریم آن تغییر 

کاربری داده اند.

۳00 چاه غیر مجاز •
اضافه  از  ناشی  ها  دشت  فرونشست  »امامی« 
برداشت آب در سه دهه گذشته را تنها در سرایان 
مشکل ساز دانست و گفت: در مجموع حدود 300 
چاه غیر مجاز در استان وجود دارد و مجوز حفر چاه 
جدید صادر نمی شود و انسداد چاه های غیر مجاز 
ادامه دارد و امسال حدود 35 چاه غیر مجاز مسدود 
شد و 30 مورد دیگر هم با دستور قضایی پیگیری 
می شود. وی با تاکید بر این که بارورسازی ابرها به 
روش پهپادی و پروازی در استان مصوب شده است 
و در شرایط مساعد جوی انجام خواهد شد، گفت: 
روش پهپادی با تکیه بر توان داخلی و همکاری 
نیروی هوافضای سپاه پاسداران است که در آذر ماه 
با آزمایشی در مقیاس محدود انجام شد و با مناسب 

شدن شرایط جوی عملی خواهد شد.

 نتایج بررسی های معاونان ۳ استاندار به وزیر نیرو ارائه شد

انتقال آب به استان منتظر اقدام دولت
آب استاندارد تصفیه خانه؛ 25 روز دیگر در شبکه بیرجند

احتراما پیرو درج خبر با تیتر »افتتاح 4 کیلومتر محور بیرجند – 
قاین منتظر عملی شدن وعده مسئولان؛ باز هم وعده خلافی !« 
در صفحه 2 روزنامه خراسان جنوبی مورخ 97/10/16 جوابیه 
زیر تقدیم حضور می شود.با توجه به ابعاد گسترده پروژه باند دوم 
بیرجند – قاین و کمبود اعتبار طرح مربوطه به شماره طبقه بندی 
1303016190 در حال حاضر مطالبات مشاوران، پیمانکاران 
و مالکان اراضی و املاک واقع در پروژه ها بالغ بر 906 میلیارد 
ریال است این در حالی است که کل اعتبار سال جاری طرح مرقوم 
که علاوه بر پروژه مذکور، پروژه های باند دوم خوشاب – دیهوک – 
فردوس – بجستان و باند دوم مهنه – گناباد نیز در قالب آن در حال 
ساخت است، مبلغ 156 میلیارد ریال پیش بینی شده که تاکنون 
حدود 100 میلیارد ریال آن به صورت اسناد خزانه سه ساله تخصیص 
یافته است. لذا علت اصلی تاخیر در تکمیل پروژه مذکور عدم تناسب 
اعتبار طرح مرقوم با حجم گسترده پروژه مذکور و مطالبات فزاینده 
پیمانکاران و مشاوران مربوطه است. با این حال با مدیریت مناسب 
کارفرما تاکنون حدود 50 کیلومتر پروژه مذکور به صورت مرحله ای 
تکمیل شده  و به بهره برداری رسیده است.نکته قابل ذکر این که در 
محدوده مورد نظر تنها یک لایه آسفالت اجرا شده است لذا با توجه به 
این که در طرح مصوب روسازی پروژه یاد شده شامل 3 لایه آسفالت 
است، عبور ترافیک بر روی یک لایه بیندر موجب آسیب به روسازی 
و احتمال شکست و خرابی های گسترده آسفالت خواهد شد که 

این امر تضییع هزینه های انجام شده  از محل بیت المال را به دنبال 
خواهد داشت.حسب تاکید وزیر محترم راه و شهرسازی و مدیر عامل 
محترم شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور و ریاست 
محترم سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور، بهره برداری 
از پروژه ها بایستی با رعایت تشریفات قانونی ماده 39 شرایط عمومی 
پیمان مبنی بر »تحویل موقت پروژه ها پیش از بهره برداری از آن ها 
« انجام پذیرد این در حالی است که حدود 40 کیلومتر از این پروژه 
های اتمام یافته در استان خراسان جنوبی که از سال گذشته زیر بار 
ترافیک قرار گرفته به دلیل عدم همکاری مسئولین استانی تاکنون 

تحویل موقت نشده است.
در صورتجلسه بازدید دادستان محترم عمومی و انقلاب اسلامی 
مرکز استان متاسفانه هیچ گونه اشاره ای به تایید ایمنی محدوده یاد 
شده و تحویل پروژه به اداره کل راهداری و پلیس راه به عنوان متولیان 
بهره برداری راه ها نشده است این در حالی است که در جلسه 
هماهنگی بهره برداری پروژه های در شرف اتمام استان خراسان 
جنوبی که در تاریخ 1397/8/30 با درخواست مدیر کل محترم 
ساخت و توسعه راه های منطقه شمال شرق این شرکت در دفتر 
مدیر کل راه و شهرسازی استان با حضور معاون محترم دادستان، 
فرمانده محترم پلیس راه استان و مدیر کل محترم راهداری و حمل و 
نقل جاده ای برگزار شد، فرمانده محترم پلیس راه استان به صراحت 
بر احتمال مقصر اعلام نمودن این شرکت در صورت بروز تصادف 

در محدوده های به بهره برداری رسیده تاکید کرد.لذا با عنایت به 
موارد موصوف نظر این شرکت آن است که ابتدا می بایست دست کم 
لایه دوم آسفالت توسط پیمانکار مربوط اجرا و پس از نصب تابلوها 
و علایم و خط کشی و ایمن سازی 4.5 کیلومتر مورد نظر، تحویل 
موقت پروژه به اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان انجام 
شود  و نسبت به بهره برداری از آن اقدام نمود. بدیهی است که با 
همکاری مجموعه مدبران فوق دستیابی به این هدف پیش از اتمام 
سال جاری ممکن است.لازم به ذکر است که به استناد مشخصات 
جدول 3-1 طبقه بندی عملکرد راه ها )مندرج در صفحه 25 نشریه 
415 سازمان برنامه و بودجه( پروژه باند دوم محور بیرجند – قاین به 
صورت تعریض راه اصلی چهارخطه بدون جدا کننده میانی لحاظ و 
عدم نصب نیوجرسی در آن مانع تحویل موقت و بهره برداری نیست. 
بدیهی است در غیر این صورت تمام مسئولیت خسارات ناشی از 
تخریب آسفالت و مقصر شناخته شدن راه در تصادفات توسط پلیس 
راه یا مراجع قضایی و همچنین تضییع حقوق پیمانکار به واسطه 
تاخیر در تحویل موقت پروژه های به بهره برداری رسیده متوجه هر 
مقامی است که خارج از ضوابط فنی و قراردادی و حقوقی نسبت به 

بازگشایی مسیرهای تحویل نشده اقدام نماید.
وحید تشکری
 مدیر روابط عمومی شرکت مادر تخصصی ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور

بهره برداری ۴.5 کیلومتر جاده بیرجند – قاین نیازمند اجرای لایه دوم آسفالت

حسین قربانی – کمبود فضای آموزشی و ورزشی، 
دریافت پول از دانش آموزان، تاسیسات فاضلاب، 
نبود درمانگاه، مشکلات  اجرا نشدن آسفالت، 
ترافیکی، دو نوبته بودن مدارس، توزیع گوشت 
سیمان  سهامداران  مشکل  حتی  و  بازار  تنظیم 
باقران، چالش های دریافت یارانه و بسته های 
حمایتی از جمله سوال های مهمی بود که دوشنبه 
شب گذشته در مسجد صدیقه طاهره )س( محله 
کارگران بیرجند روی میز خدمت مسئولانی قرار 
گرفت که آمده بودند چالش ها را از زبان مردم 
بشنوند. به گزارش خبرنگار ما، این میز خدمت 
به منظور بررسی مشکلات محله کارگران برگزار 
شده بود اما بخش عمده سوالات نوشته شده بر 
کاغذها، چالش های پیش روی شمال شهر را 

مطرح می کرد.
نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس 
گفت: مردم شمال شهر بیرجند دو مشکل اساسی 

دارند که اولین مشکل نبود مرکز درمانی است که 
با مدیر عامل فقید سازمان تامین اجتماعی جلسه 
های زیادی برگزار و مجوز ساخت یک درمانگاه در 
شمال شهر دریافت و زمین آن نیز مشخص شد. 
حجت الاسلام »عبادی« با بیان این که وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نسبت به شمال 
شهر و ساخت مرکز درمانی کوتاهی کرده است، 
افزود: باید یک مرکز درمانی 24 ساعته و پزشک 

متخصص در این منطقه وجود داشته باشد. 
فرماندار بیرجند هم گفت: توسعه معابر شهری هر 
چند در اولویت کار شهرداری قرار دارد اما با توجه 
به هزینه ای که دارد باید با گذشت زمان انجام شود. 
»ناصری« افزود: قبول داریم که سهمیه بیرجند 
برای گوشت تنظیم بازار کم است اما دو سوم آن در 

مرکز و شمال شهر توزیع می شود.
صدیقه  مسجد  روحانی  »نوری«  الاسلام  حجت 
90 درصد ساکنان این  طاهره )س( نیز گفت: 

منطقه کارگر و از بسیاری امکانات محروم هستند 
و اشتغال و ازدواج از مهم ترین مشکلات جوانان 
شمال شهر بیرجند است. »مهدی زنگویی  مطلق« 
رئیس مرکز بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
بیرجند هم از فعالیت مرکز خدمات جامع سلامت 
کارگران خبر داد و گفت: این مرکز با حضور یک 
پزشک و سه پایگاه بهداشتی زیر مجموعه این مرکز 
فعالیت می کند و برای رفاه حال شهروندان در 
مرکز بهداشت جوادیه همه روزه پزشک عمومی 

مستقر است. 
اساس  بر  گفت:  نیز  بیرجند  دو  منطقه  شهردار 
مصوبه شورای اسلامی شهر ساکنان بافت فرسوده 
برای  تخفیف  درصد   50 با  توانند  می  بیرجند 
دریافت پروانه ساخت اقدام کنند و سازمان نظام 
مهندسی ساختمان هم برای این منظور 20 درصد 
تخفیف قائل اما تاکنون فقط سه پروانه ساختمانی 
در بافت فرسوده بیرجند صادر شده است. به گفته 

»توانا«، شهرداری در این بافت برای هر پروانه 
ساخت حدود شش میلیون تومان پرداخت کرده 
است اما با این وجود باز هم استقبالی از این امر 
نشد. برای پرداخت هزینه مربوط به آماده سازی 
خیابان های شمال شهر هم 50 درصد شهرداری 
پرورش  و  آموزش  مدیر  است.  گذاشته  تخفیف 
بیرجند هم گفت: شورای آموزش و پرورش استان 
و شهرستان دریافت مبلغ 50 هزار تومان از دانش 
آموزان را برای پرداخت بخشی از هزینه های جاری 
مدارس مصوب کرده است. »بازیار« رئیس اداره 
ورزش و جوانان بیرجند نیز گفت: توازن در ایجاد 
فضاهای ورزشی در شمال و جنوب بیرجند در 
گذشته رعایت نشده است و سوله ورزشی موجود 
در مهرشهر برای مقاوم سازی جمع آوری و به 
زودی نصب می شود. تعدادی فضای ورزشی هم از 
سوی این اداره و دستگاه های دیگر در شمال شهر 

احداث شده یا در حال ساخت است.

برف و باران در راه است

مناطق  برای  برق  و  رعد  گاهی  و  برف  و  باران 
سردسیری استان در روزهای آینده پیش بینی 
گفت:  استان  هواشناسی  کارشناس  شود.  می 
برای امروز پدیده خاصی در آسمان استان شاهد 
نخواهیم بود و به تدریج برای امشب افزایش سرعت 
وزش باد و افزایش ابر و دمای هوا قابل پیش بینی 
است. »زارعی« افزود: روز پنج شنبه نفوذ سامانه 
بارشی و وزش بادهای شدید جنوبی ضمن خیزش 
گرد و خاک و کاهش دید افقی در منطقه انتقال 
رطوبت را در پی خواهد داشت. وی برای عصر 
پنج شنبه تا صبح جمعه بارش باران و در مناطق 
سردسیر بارش برف را پیش بینی کرد و افزود: روز 
جمعه با استمرار هوای سرد کاهش قابل ملاحظه 
دمای هوا رخ می دهد. به گزارش خبرنگار ما، در 
پی هشدارهای هواشناسی مبنی بر ورود سامانه 
های بارشی و جبهه هوای سرد به استان، سازمان 
جهاد کشاورزی از کشاورزان خواست تدابیر لازم 
را به منظور جلوگیری از بروز خسارت در مزارع و باغ 

ها در نظر بگیرند. 

ورق ورق گلایه از چالش های شمال شهر

عبادی: مسئولان قول می دهند، عمل نمی کنند

7 ماه کندی کار در محور 
بیرجند -  قاین

محور پر تردد ترانزیتی بیرجند - قاین دچار کمبود 
اعتبار شده است و مسئولان وعده می دهند اما عمل 
نمی کنند. به گزارش »خراسان جنوبی«، نماینده 
مردم شهرستان های بیرجند، درمیان و خوسف 
با بیان این  که دو بانده کردن محور بیرجند - قاین 
به  کارها  و  گرفت  سرعت  گذشته  سال  چهار  در 
خوبی پیش  رفت افزود: این روند از هفت ماه قبل به 
دلیل کمبود اعتبار کند شده است. حجت الاسلام 
با  متعددی  های  جلسه  که  این  بیان  با  »عبادی« 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی و نوبخت، داشته ایم 
و بر توجه ویژه به راه های خراسان جنوبی تاکید شده 
است افزود: مشکل این است که آقایان قول می دهند 
اما عمل نمی کنند و همین کم لطفی ها مانع سرعت 
قاین   - بیرجند  جاده  اجرایی  عملیات  بخشیدن 

شده است.


